
ِم ّلهِ الرّحْمَنِ الرّحِي ِم ال ِبسْ

قال الله تعالى

َأنْ ِني  َأوْزِعْ ِلها وَقالَ رَبّ  ًكا مِنْ قَوْ َبسّمَ ضاحِ َت  فَ
َأنْ َديّ وَ ِل َليّ وَعَلى وا ْنعَمْتَ عَ َأ ِتي  ّل َتكَ ا ِنعْمَ ُكرَ  َأشْ  
ِتكَ فِي عِبادِكَ ِبرَحْمَ ِني  ْل ْدخِ َأ ُه وَ َترْضا ِلحًا  َأعْمَلَ صا  

ِلحِينَ الصّا

                                         صدق الله العظيم

19سورة النمل الآية 
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ةةةة ةةةةةةة

النمط                  و الوظيفية الزمر تردد لدراسة هدفت مقطعية تحليلية وصفية دراسة  هذه

دم      ال امي لنظ وراثي ال و اهري هذه,   Rhesusو  ABO,A-subgroupالظ اجريت  و

خلل             ض البي ل الني ة ولي ي ف كوستي مدينة في السودانية الحسانية قبيلة في  الدراسة

مارس        وحتى يناير شهر اشهرمن ثلثة تجميع  ,    ,   2010فترة تم الموافقة اخذ  100بعد

سعة      وعاء في دم للتخثر       2.5عينة مانعة مادة على يحتوي اشخاص   EDTAمل  من

. قرابة    صلة تربطهم ل

ال              لنظام الوظيفية الزمر لمعرفة العينات فحص طةA-subgroupو ABOتم  بواس

ال       الدم لنظام و المباشرة الشريحة النبوبة      Rhesusطريقة طريقة استخدام تم  فقد

) الرايصي ,       العامل سالبة للعينات بالنسبة اما بواسطة)     Dالمباشرة فحصها تم  Duفقد

method.

ال           لنظام الدراسة نتائج الوظيفية    ABOاوضحت الزمرة شيوعا   Aان الكثر  هي

(Oتليها%) ,  42بنسبة ( (Bثم%) ,  33بنسبة  الوظيفية%) ,    19بنسبة   الزمرة  ABبينما

بنسبة     ( تردداٍ القل  %).6هي

لل        الوظيفية        A-subgroupبالنسبة الزمرة ان الدراسةٍ اظهرت الكثر  A1فقد  هي

بنسبة  ( الوظيفية%),      5بنسبة  (A1Bتليها%),  41شيوعا الزمرة من كل كان و A2Bبينما

A2) متساوية   .1نسبا ترددا%)     القل هي

ا           نظام في الوظيفية         Rhesusو الزمر ان الدراسة بينت فقد ,cل  e  الكثر  هي

بة  ( بنس يوعا الوظيفية%),    100%),(100ش الزمرة ال%) ,   97بنسبةٍ  (Dتليها  Cثم

بنسبة%),            79بنسبة ( ترددا القل هي الوظيفية الزمرة كانت ).E (46%بينما

في                  السودانية القبائل بعض نتائج مع الدراسة لهذه المتحصلة النتائج مقارنة  تمت

و  ,            ن الحلوي ائل قب ع م ة الوظيفي ر الزم ض بع ي ف ابه تش هناك ان فوجد النظمة  نفس

و       ,        ة النوب و يرية المس ع م اختلف اك هن ا بينم كرية الش و الجعلية و الشايقية و  العركيين

التي     .           السودانية القبائل بين التشابه ان الى نخلص عليه و الهوسا و المحس و  الدناقلة

  , ان              و ائل القب ذه ه بين التزاوج و التداخل عن ناتج واحدة جغرافية منطقة في  تقطن

دٍ              التقي دم ع و ال الترح بب بس ون يك ان ن يمك القبائل بعض في وجد  الختلفٍالذي

. محدودة   جغرافية بمنطقة

 ٍ
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Abstract

     This is a descriptive, prospective and analytical study that aimed to 

determine the frequencies of ABO, A-subgroup and Rhesus blood group 

antigens and phenotypes among Al-Hassania Sudanese ethnic group in 

Kosty city in White Nile state.

     This study was conducted during the period of three months (January-

March 2010), following informed consent, A total of 100 venous blood 

samples were collected in 2.5 ml EDTA blood container from unrelated 

individuals. The samples were tested for ABO blood group antigens and 

A-subgroup by direct  slide method, while for  the Rhesus  blood group 

antigens  the  samples  were  tested  by  tube  method.  Du  technique  was 

performed for each Rh (D) negative sample.

      The results obtained from this study showed that in ABO blood group 

system the A antigen was the commonest antigen with the frequency of 

(42%),  followed  by  O  antigen  (33%),  B  antigen  (19%)  and  the  least 

common was AB antigen (6%0.

       In  A-subgroup  A1 antigen  had  the  highest  frequency  (41|%), 

followed by A1B (5%), while both A2 and A2B were the rarest  with 

same frequency  (1%).

      In  Rhesus  blood group antigens  the  e  and c  antigens  were  the 

commonest antigens detected with the same frequency for both (100%), 

followed by D antigen (97%), C (79%) and E antigen which was the least 

frequent with a frequency of (46%).

      The results of this study were compared with the results of other 

Sudanese ethnic groups in the same systems and were found that there 

were similarity in some ABO blood group antigens, subgroup and Rhesus 

antigens  with  the  Halaween,  Arakieen,  Al-Shaigia,  Gaaleen  and  AL-

Shokria  Sudanese  ethnic  groups,  and  there  were  differences  with  the 

V



Meseria, Al-Noba, Al-Danagla, Al-Mahas and Al-Hwsa Sudanese ethnic 

groups.

      We conclude that the similarity between Sudanese tribes that living in 

one  area  resulting  from  interaction  and  intermarriage  between  them, 

while  that  there  were  differences  between  the  tribes  that  living  in 

different geographical area.

      

.
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